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„Nem babra megy a játék" 

Á növényi fehérjék termesztéséről 
A mezőgazdaság termelési geden megtartott szakmai mesitési munkájáról , az al-

szerkezete nagyon összetett, tanácskozásán a növényi fe- kaimazandó fajtapolit ikáról 
A növénytermesztés és ál- hérjégazdálkodás helyzete,' adott eligazítást. Dr. Man-
lattenyésztás fejlesztési irá- perspektívája és a lóbab, ningcr Sándor, az OMFB 
n.váinak a meghatározásában mint fehérjehordozó ter- Fehér je és Biotechnológiai 
elsőrendű feladat az ágazat mesztési feltételeinek a meg- I rodájának főosztályvezető-
exportképességének további vitatása volt a fó téma. helyettese nemzetközi át te-
javitása. A magas fehér je- prohászka Ottónak az hintést adott a lóbabnak az 
tar ta lmú növények termesz- ,„ . •„„, emberi táplálkozásban be-. . . , . , , . igazgatotanacs elnokenek , .,,.,. , r , _ . ,, tesenek is ebben a folyamat- . toltölt helyéről. Dr. Bodis 
ban kell a megfelelő helyet megnyitója utan dr. Tanító László, a Fehérjetechnoló-
megtalálni. A hüvelyes nö- Dezső, a Minisztertanács giai Tudományos Termelési 
vények m á r hosszú ideje Titkárságának osztályvezető- Egyesülés igazgatóhelyette-
szerepelnek az emberiség é t - je a népgazdasági szintű íe- se a lóbabtenyésztésnek a 
rendjében. Magyarországon hérjeprogramról beszélt. To- többi növénytermesztési, 
napja inkban a borsó, a szó- polszki Mátyás, a MÉM osz- ágazathoz viszonyított jöve-
ja, a csillagfürt és a lóbab táiyvezető-helyettese a VI. delmezöségét taglalta. 
, * " , . . ötéves terv növényi fehér je - A tanácskozáson elhang-
termesztáse Kiemelt p r o a - g a z d á i k o d á s á n a k tapasztala- zottak. azt bizonyították, 
ram. tairól adott számot. Dr. Var- hogy érdemben foglalkoznak* 

Az Agrotrácia Lóbab és ga Janus, a Keszthelyi Ag- ezekkel a kérdésekkel. Igaz, 
Durumbúza Termesztési rártudományi Egyetem mo- az érdekeltségi rendszer ala-
Gazdasági Társaság s ^ r v e - sonmagyaróvüri karának ki tásában akadnak még ten-
zésében tegnap délelőtt Sze - igazgatója a lóbabfa j ták ne- nivalók. 
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Kiemelkedő teljesítményért 

Kiváló cím és vándsrzászló 
H a z á n k b a látogat 

a román 
a debreceni 

MÁV Igazgatóságnak 
A debreceni nyerte a MÁV-

igazgatóságok 10114. évi ter-
melési és gazdasági, s ezzel 
együtt kongresszusi-felszaba-
dulási versenyét. A kiemel-
kedő teljesítményekért a 
MÁV vezérigazgatója, és a 
Vasutasok Szakszervezete a 
MÁV Kiváló Igazgatosaga 
címet és vörös vándorzúsz-
lót adományozott az igazga-
tóságnak. Az erről szóló ok-
levelet és a zászlót szerdán 
Debrecenben Bajusz Rezsó, a 
MÁV vezérigazgatója adta 
á t Kulcsár József nek, a deb-
receni MAVrigazgatóság ve-
zetőjének. 

A debreceni MAV-igazga-
tóság tobb megyére kiterjedő 
működési területén dolgozó 
vasutasok, mind a személy-, 
mind pedig az áruszállítás 
terén kiemelkedő teljesít-
ményt értek el. Egy év 

a la t t ' együ t tesen 34.7 millió 
utast .szállítottak. a ko-
rábbinál kul turál tabb körül-
mények között. Ez a meg-
előző esztendő csökkenésé-
hez képest százalékos 
utaslétszám-emelkedést je-
lez. Meg jobb az eredmény 
az áruszállításnál: a terve-
zettnél mintegy 000 ezer 
tonnával tobb árut továbbí-
tottak. A teherkocsik hasz-
nos terhelése 10 százalékkal 
haladta meg az előirányza-
tot. Ez lehetővé telte, hogy 
116 ezerrel kevesebb teher-
kocsira volt szükségük. A 
felszabadult kocsikkal a zá-
honyi körzet rakodási gor N 
jait enyhítették. A nagyobb 
tömegű szállítást 38 millió 
forint értékűvel kevesebb 
üzemanyaggal és energiával 
bonyolították le. (MTI) 

miniszterelnök 
Lázár György nek, a Ma-

gyar Népköztársaság Minisz-
tertanácsa elnökének meghí-
vására Constantin Dascales-
cu. a Román Szocialista 
Köztársaság kormányának 
elnöke a közeli napokban 
hivatalos, -baráti látogatás-
ra Magyarországra érkezik. 

(MTI) 

Találkozó 
Maróthy László, a Minisz-

tertanács elnökhelyettese 
szerdán a Parlamentben fo-
gadta Szergej Basilovot, a 
Szovjetuniio Állami Építés-
ügyi Bizottságának elnökét, 
aki küldöttség élén tartóz-
kodik hazánkban. A talál-
kozón részt vett Somogyi 
László építésügyi és város-
fejlesztési miniszter, jelen 
volt Vlagyimir Bazovszkij. a 
Szovjetunió budapesti nagy-
követe. (MTI) 

Kisvállalatok - szolgáltatások 
Népfronttanácskozás a tapasztalatokról 

Az új típusú gazdasági 
szervezetek fogyasztási szol-
gáltatási tevékenységét te-
kintette át szerdai ülésén a 
Hazafias Népfront Országos 
Elnökségének kereskedelmi 
és szolgáltatási albizottsága. 

Az értekezleten megvitat-
ták a Szolgáltatási Kutató 
Intézet előterjesztését azok-
ról a fogyasztási szolgáltatá-
sokról, amelyeket a kisvál-
lalatok. a kisszövetkezetek, 
a vállalati és a szövetkezeti 
szakcsoportok, valamint a 
gazdasági és a vállalati 
munkaközösségek végeznek. 
Többek között megállapítot-
tak, hogy az új szervezeti 
forrnak különösen jelentősek 
a szolgaitató agazatban, 
amelynek egyik jellemzője, 
hogy bár a munkát decent-
ralizáltan végzik, a vállalati 
szervezet erősen központosí-
tott. Ma már nyilvánvaló, 
hogy ez a felépítés nem meg-
felelő, mert a vállalati 
hierarchia akadályozza a 

rugalmas alkalmazkodást a 
helyi viszonyokhoz. A prob-
lémákat muta t ja az is , 'hogy 
a nyolcvanas évek elején 
megtorpant a szolgáltatási 
szektor teljesítménye, s 
egyes ágazatokban abszolút 
mértékben is visszaesés kö-
vetkezet t be. Ez nemcsak a 
gazdasági körülményekkel, 
hanem a nem kielégítő ér -
dekeltségi viszonyokkal is 
összefügg. 

Ennek ellenére az ú j kis-
szervezetek működési ta-
pasztalatai egyes területeken 
kedvezőek: új szolgáltatási 
formák keletkeztek, egyes 
területeken rövidült a válla-
lási idő, javult a vevőszol-
galatok munkája , s csökkent 
a reklamációk száma is. 
Ugyanakkor a nem megfe-
lelő érdekeltség miatt a 
színvonalban és a minőség-
ben nincs lényeges javulás, 
és a kívánatos versenyhely-
zet sem következett be. 

A kisszervezetek további 
bővülését számos tényező 
gátolja. A szolgáltatások 
jövedelmezősége például el-
marad az ipari átlagtol, töb-
bek között azért is, mert az 
adórendszer eddig nem vette 
kellően figyelembe az ága-
zat sajátosságait. Különböző 
irányítási és szemléleti 
problémák is akadályozzák a 
kisvállalatok működését. 

Előrelépést csak a keres-
leti-kínálati arányok kedve-
zőbb alakulása hozhat. Je-
lenleg a piac gazdasági ha-
tása még nem érvényesül 
kellően. A piac szervezett 
figyelemmel kísérése, a jobb 
háttérellátás, és a különböző 
szervezetek azonos feltételek 
melletti működésé valószí* 
nüleg megváltoztatná a mos-
tani viszonyokat, és lehető-
ve válna az illegális tevé-
kenység kiküszöbölése a 
szolgáltatási szektorban is — 
állapították meg az ülésen. 

(MTI) 

T u c M T z a v a r o K 
Vizuális szennyeződéseink nyomában 

Kérem, mielőtt elkezdenék 
olvasni e sorokat, figyelme-
sen nézzék meg kolléganőm. 
Somogyi Károlyné fényké-
peit, é.s idézzék fel. emléke-
zetükben sa já t tapasztala-

t a i ka t . Szavakkal alig fogal-
mazható meg az a tudatza-
var. az a szellemi környe-
zetszennyezés, az a . közterü-
leti rablóhadiárat , amely 
ma városszerte tetten erhetó 

•és orvoslására alig van re-
mény. Vagy mégis? 

Amikor elkezdtem utána-
járni, meglehetősen zavaros 
vizekre érkeztem. A Belke-
reskedelmi Minisztérium 
12/1972-es számú rendelete 
intézkedik a belföldi rek-
lám- és hirdetési tevékeny-
ségről. Többek között meg-
állapítja, hogy ..Közterületen 
csak reklám- (hirdetési) te-
vékenység végzésére szerve-
zett vállalat folytathat ilyen 
tevékenységet." Arról is in-
tézkedik. hogy a közterület 
reklám és hirdetés céljára 
történő igénybevételéhez 
engedély szükséges. S itt az 
első kiskapu. Engedély és 
hozzájárulás ugyanis nem 
azonos kategória. Jó néhány 
olyan reklámtábla áll vá-
rosszerte, melyei a Közleke-
dési Minisztérium Közúti 
igazgatóságának ..hozzájá-
rulásával" rak tak ki. Pedig 
ez a szerv a KM 20 1984-es 

rendeletével egyértelműen 
közli," hogy lakott te-
rületen belül hirdetőtábla 
kihelyezéséhez közterület-
használati engedély is szük-
séges, amelyet a ' helyi ta-
nács szakigazgatási szerve 
ad ki." 

A Magyar Hirdető orszá-
gos hálózatát éppen azért 
hozták .létre, hogy szervez-
ze, bonyolítsa az üzemek, 
vállalatok és egyéni megren-
delők igényeit. Átvállalja az 
engedélyek megszerzését, 
fizeti a helyfoglalási hoz-
zájárulást , megtervezteti, 
zsűrizteti és elkészítteti a 
reklámcélokat szolgáló cé-
géreket. feliratokat, táblá-
kat, kiadványokat stb., ki-
helyezi és terjeszti, vala-
mint karban ta r t j a azokat. 
Nem véletlen, hogy az or-
szág néhány nagyvárosában, 
többek között Debrecenben 
és Miskolcon megszülettek 
már azok az együttműködé-
si megállapodások, amelyek 
a közterületi reklám és pro-
paganda városképhez igazo-
dó hatékony, az esztétikai 
szempontoknak is mégfelelő 
elhelyezését hivatott szolgál-
ni. Ennek! lényege, hogy a 
közterületeken elhelyezésre 
kerülő ' reklámokat egy olyan 
zsűri minősíti, rnelvnek tag-
jai között ielen van a váro-

si tanács képviselője, a Vá-
rosszépítő Egyesület küldöt-
te. a Reklámszövetség he-
lyi delegátusa, a hirdető 
szakembere és néhány alko-
tóművész. A MAHIR me-
gyei kirendeltsége egy ilyen 
rendszer kialakításával, egy 
közös szerződés létrejöttét 
követően nem csupán haté-
konyabban tudná érvényesí-
teni a reklámszempontokat, 
de nagyobb vonzerejű meg-
rendelés esetén anyagilag is 
támogathatná a Szegedi Vá-
rosszépítő Egyesület tevé-
kenységét. 

Azt hiszem, felesleges 
hangsúlyozni, hogv igencsak 
rendetlenséa uralkodik ma 
köztereinken. Már a KRESZ-
táblák is sűrű erdőt alkot-
nak. de ezt szinte dzsun-
gellé változtatják a hivata-
los információk és engedély-
lyei kihelyezett reklámtáb-
lák. nem is beszélve az íz-
léstelen feliratokról, a „vad-
ragasztáso!;"-ról. az önké-
nyes cédulákról, plakátok-
ról. Partnerek kerestetnek 
— tanácsnál, üzemeknél, 
vállalatoknál. hirdetőknél, 
városszépitőknél, r ek lám-
szakembereknél, hogy minél 
hamarabb el tűnjenek Szeged 
szépülő arcáról a rút szep-
lők. 

T. L. 


